

جامعة المنصورة

كلية الآداب

قسم التاريخ

## السيرة الذاتية والعلمية والعملية

أستاذ دكتور

شلبى إبراهيم إبراهيم الجعيدى

أستاذ التاريخ الإسلامى والحضارة الإسلامية

ورئيس قسم التاريخ

كلية الآداب - جامعة المنصورة

## بسم الله الرحمن الرحيم

### سيرة ذاتية

الاسم: أ. د / شلبي إبراهيم إبراهيم الجعيدى .

تاريخ الميلاد : 1957 / 9 / 25 .

الحالة الاجتماعية : متزوج .

محل الإقامة : المنصورة - مساكن المينا - المرحلة الثالثة - عمارة 5 شقة 8 .

تليفون محمول : 01005832691

الوظيفة الحالية : أستاذ التاريخ الإسلامى والحضارة الإسلامية ، ورئيس قسم التاريخ .

التخصص : التاريخ الإسلامى .

عنوان العمل : كلية الآداب – جامعة المنصورة – جمهورية مصر العربية .

تليفون العمل والفاكس : 050 / 2241464

البريد الإلكتروني : [ashalabi123@yahoo.com](mailto:ashalabi123@yahoo.com)

### المؤهلات الدراسية :

- ليسانس آداب وتربية . تربية المنصورة 1979م . تقدير جيد جدا .
- ليسانس آداب . آداب المنصورة 1990م . تقدير جيد جدا مع مرتبة الشرف
- ماجستير فى التاريخ . فرع التاريخ الإسلامى . آداب المنصورة 1995 . تقدير ممتاز .
- دكتوراه فى التاريخ . فرع التاريخ الإسلامى . آداب المنصورة بالاشتراك مع جامعة توبنجن Tübingen بألمانيا 1999م . ( بعثة إشراف مشترك ) بتقدير مرتبة الشرف الأولى .

### التدرج الوظيفى :

- مدرس بالتربية والتعليم 1980م .
- معيد بقسم التاريخ بكلية الآداب جامعة المنصورة 1990م .
- مدرس مساعد بقسم التاريخ ( تخصص تاريخ إسلامى ) بكلية الآداب جامعة المنصورة 1995م .

- مدرس بقسم التاريخ ( تخصص تاريخ إسلامى ) بكلية الآداب جامعة المنصورة 1999م
- أستاذ مساعد بقسم التاريخ ( تخصص تاريخ إسلامى ) بكلية الآداب جامعة المنصورة 2006م
- أستاذ بقسم التاريخ ( تخصص تاريخ إسلامى ) بكلية الآداب جامعة المنصورة 2013م

### البحوث والدراسات العلمية :

#### أولا الكتب المنشورة :

1. الأزمات الاقتصادية والأوبئة فى مصر فى عصر المماليك الجراكسة 784-923هـ / 1382-1517 م ، الإسكندرية ، منشأة المعارف ، 2002 .
2. العامة فى مصر فى العصر الأيوبي 567-648هـ / 1171-1250م ، القاهرة ، الهيئة المصرية العامة للكتاب ، سلسلة تاريخ المصريين ، عدد 212 ، 2003 .
3. الدقهلية فى العصر الإسلامى ، ضمن موسوعة تاريخ الدقهلية عبر العصور ، ج1 ، " العصر القديم والإسلامى " ، جامعة المنصورة ، 2005 .
4. دراسات فى تاريخ الأيوبيين والمماليك ، القاهرة ، مكتبة الآداب ، 2010 .
5. دراسات فى التاريخ الإسلامى ، القاهرة ، مكتبة الآداب ، 2011 .
6. محاضرات فى الحضارة الإسلامية ، المنصورة ، دار الأصدقاء ، 2011 .

#### ثانيا : الدراسات والبحوث

1. إقليم الدقهلية والمرتاحية فى الروك الصلاحى والروك الناصرى ، مجلة كلية الآداب ، جامعة المنصورة ، العدد 26 ، الجزء الثانى ، 2000م .
2. محاضرات فى علاقة العرب بالغرب حضاريا ، فصل ضمن كتاب محاضرات فى التاريخ الإسلامى والأوربي الوسيط ، بالاشتراك مع الأستاذ الدكتور عبد الغنى محمود عبد العاطى ، أستاذ تاريخ العصور الوسطى ، المنصورة ، مكتبة الأصدقاء ، 2000م
3. محمد أبو حامد المقدسى وكتابه " بذل النصائح الشرعية فيما على السلطان وولاية الأمور وسائر الرعية " ، مجلة كلية الآداب ، جامعة المنصورة ، العدد 31 ، أغسطس 2002 .

4. الوقاية والعلاج من الأوبئة في مصر في العصور الوسطى ، دراسة تاريخية " .نشرت في مجلة الثقافة الشعبية التي يصدرها المركز الحضارى لعلوم الإنسان والتراث الشعبى ، آداب المنصورة ، ع3 ، ج2 ، أبريل 2002 م
5. " معركة المنصورة 647هـ /1250م " .نشرت فى مطبوعات مؤتمر أدباء الدقهلية الثالث ، 2002 م .
6. التركات فى مصر الإسلامية من الفتح الإسلامى حتى نهاية الدولة الفاطمية ، مجلة كلية الآداب ، جامعة المنصورة ، العدد 33 ، أغسطس 2003 .
7. السجون والعقوبات فى مصر الإسلامية من الفتح الإسلامى حتى نهاية العصر الإخشيدى ، مجلة كلية الآداب ، جامعة الإسكندرية ، العدد 54 ، 2005 .
8. الأذان والمؤذنون فى الحرمين الشريفين فى العصرين الفاطمى والأيوبي ، الندوة العالمية السادسة لدراسات تاريخ الجزيرة العربية ، الفترة ما بين 19-22 نوفمبر 2006 م بالرياض . ونشر في كتاب دراسات في التاريخ الإسلامى ، القاهرة ، مكتبة الآداب ، 2011م .
9. الشائعات في المجتمع المصرى عصر المماليك الجراكسة ، مجلة كلية الآداب ، جامعة المنصورة ، ع 42 ، مج 2 ، 2008 .
10. الرؤى والمنامات في مصر الإسلامية دراسة تاريخية ، مجلة المؤرخ المصرى ، كلية الآداب ، جامعة القاهرة ، ع 36 ، 2010 .
11. الأوبئة في الفكر الإسلامى " مجلة البيئة " كلية الآداب جامعة المنصورة ، 2010م
12. الإسلام والبيئة " مجلة البيئة " كلية الآداب جامعة المنصورة . 2011م .
13. الكرامية في خراسان من القرن الثالث وحتى القرن السادس الهجرى ، مجلة كلية الآداب ، جامعة المنصورة ، يناير 2012م .
14. الإجارة في العهد النبوى من البعثة حتى الوفاة ، مجلة كلية الآداب ، جامعة القاهرة ، أكتوبر 2012م .
15. أثر مشكلة المياه على المجتمع المصرى فى العصر المملوكى " . كلية الآداب ، جامعة المنيا ، مارس 2012م .
16. عام الرمادة دراسة تحليلية ، مجلة كلية الآداب ، جامعة دمياط ، 2013م .

## الجوائز التي حصل عليها الباحث :

- 1- جائزة جامعة المنصورة " أحسن رسالة ماجستير " للعام الجامعى 1997/ 96 م .
- 2 - جائزة الجامعة التشجيعية فى العام الجامعى 2006/2005 م .

## الخبرات العملية والعلمية :

- رئيس قسم التاريخ كلية الآداب - جامعة المنصورة
- مراجع خارجى فى مرحلة التعليم قبل الجامعى .
- منسق الموارد المالية والمادية بفريق الجودة بالكلية .
- عضو لجنة تطوير المقررات الدراسية بالقسم .
- عضو مجلس قسم التاريخ بكلية الآداب جامعة المنصورة .
- عضو مجلس الكلية فى العام الجامعى 2013-2012 م . 2014-2015م
- عضو لجنة المنشآت الجامعية .
- عضو لجنة شئون التعليم والطلاب .
- عضو الجمعية المصرية للدراسات التاريخية .
- إعداد الندوات العلمية والاشتراك فى المشروعات البحثية .
- الإشراف على الرحلات العلمية بقسم التاريخ للآثار الإسلامية .
- الاشتراك فى عمل أطلس مصر القومى الذى تقوم به مكتبة الإسكندرية .

## الإشراف على رسائل الماجستير والدكتوراه .

### الرسائل التي تم منحها :

- 1- التجسس فى العصرين الأيوبي والملوكى 567-923هـ / 1171-1923م رسالة ماجستير ، للباحث عبد الله عيد كمال سيد .
- 2- مدن مصر الصناعية والتجارية فى العصر الأيوبي 567-648هـ / 1171-1250م . بالاشتراك مع أ.د/ محمد عيسى الحريرى . رسالة ماجستير للباحثة نجلاء مصباح عبد العال الحسينى .
- 3- الدور الفاطمى فى العراق خلال العهد البويهى 334-447هـ / 945-1055م بالاشتراك مع أ.د/ محمد عيسى الحريرى رسالة ماجستير. للباحث حسن عثمان عبد الله .

- 4- مدينة آمد دراسة في تاريخها السياسي والحضارى من الفتح الإسلامى وحتى القرن الخامس الهجرى 18-490هـ / 639-1096م . رسالة ماجستير للباحث خالد محمد يوسف .
- 5- دخول وانتشار الإسلام في المناطق الكردية في عصر الخلفاء الراشدين 11-41هـ / 637-662م .رسالة ماجستير للباحث على حمه رشيد عبد الغفور .

### الرسائل التي لم تمنح :

### أولا : رسائل الماجستير :

- 1- الدولة الطولونية في عهد خمارويه 270-282هـ / 883-895م للباحثة آية محمد المحمدى عبد الحليم .
- 2- التركات في مصر وبلاد الشام عصر سلاطين المماليك 648-923هـ / 1250-1517م . للباحثة رغبة محمد أحمد الحنفى .
- 3- الخرافات والأساطير في المجتمع المصرى في العصر المملوكى 648-923هـ / 1250-1517م للباحثة سماح محمد إبراهيم محمد عبد اللطيف .
- 4- الاستشراق الإنجليزى وموقفه من الحياة السياسية في عهد الخلافة الراشدة 11-40هـ . للباحث وائل عبد الوهاب أبو سريع .
- 5- نشاط الكرد الصناعى والتجارى في العصر العباسى الثانى 232-656هـ / 847-1258م للباحث محمود محمد عبد الله المصيفى .
- 6- الإعلام في العصر العباسى 132-656هـ . للباحث حجازى محمد .

### ثانيا : رسائل الدكتوراه :

- 1- الحياة الاقتصادية والاجتماعية لإقليم بلخ في العصر السلجوقى 432-586هـ / 1040-1190م . للباحث أحمد على عبد الجليل اسويكر .
- 2- الطبقة الوسطى في خراسان في العصرين الغزنوى والسلجوقى 366-552هـ / 976-1157م . للباحثة رشا حمدى عبد المجيب يوسف .
- 3- الوافدون ( الصليبيون – المغول ) إلى مصر والشام في العصرين الأيوبي والمملوكى 567-923هـ / 1171-1517م . للباحث عبد الله عيد كمال سيد .
- 4- أسواق خراسان في العصرين الغزنوى والسلجوقى 366-522هـ / 976-1157م . للباحث على محمد سعد أحميده ،

5- المكوس في مصر في عصر سلاطين المماليك 648-923هـ / 1250-1517م .  
للباحثة نجلاء مصباح عبد العال الحسينى .

### مناقشة الرسائل العلمية :

1- سياسة الفاطميين الزراعية فى مصر 358-567هـ / 969-1171م ،  
للباحث أحمد هاشم محمد عبد العال ، رسالة دكتوراه ، آداب المنصورة ،  
2007م .

2- الأوضاع الاقتصادية فى مصر الطولونية 254-292هـ / 868-905م .  
للباحث عوض رزق الشافعى محمد ، رسالة ماجستير ، آداب المنصورة ،  
2008م .

3- الروك فى مصر عصر سلاطين المماليك 648-923هـ / 1250-1517م  
، للباحثة عبير أبو حطب ، رسالة ماجستير ، آداب المنصورة ، 2010 .

4- الدور السياسى للفرس فى موالاة العلويين ومناصرة العباسيين فى الفترة  
ما بين 61-232هـ / 681-847م ، للباحثة رشا حمدى عبد المجيد يوسف ،  
رسالة ماجستير ، آداب المنصورة 2010م .

5- الرحلة فى طلب العلم وأثرها فى المجتمع المغربى من الفتح حتى نهاية  
القرن الثالث الهجرى ، للباحث محمد على محمد عبد الرحمن ، رسالة  
دكتوراه ، آداب عين شمس ، 2011م .

6- السياسة الداخلية والخارجية فى جزيرة صقلية من الفتح الإسلامى حتى  
نهاية عصر الكلبين للباحث محمد أحمد سالم عبد العزيز ، رسالة ماجستير  
، كلية اللغة العربية ، جامعة الأزهر . 2014م .

7- الاتجاهات الدينية والمذهبية عند الكرد فى العصر العباسى الثانى 232-  
656هـ / 847-1258م للباحث ياسين طه محمد ، رسالة ماجستير ، آداب  
المنصورة 2014م

- 8- الحياة الاقتصادية والاجتماعية والعلمية فى الإمارة المروانية بديار بكر  
478-380هـ / 1085-990م للباحث دلير محمد طاهر عيسى ، رسالة  
ماجستير ، آداب المنصورة 2015م .
- 9- الحياة العلمية فى سنجار بالعراق من أوائل القرن السادس حتى منتصف  
القرن السابع الهجرى للباحث بدرخان سعيد رشيد .

### الاشتراك بالحضور والحوار وإلقاء محاضرات فى مؤتمرات وندوات علمية منها :

- المؤتمر العلمى لكلية الآداب جامعة المنصورة 1995 م .
- مؤتمر النميات الإسلامية 1998م جامعة توبنجن Tübingen بألمانيا
- مؤتمر التراث الشعبى كلية الآداب ، جامعة المنصورة ، مارس  
2002م
- مؤتمر أعلام دمياط ، كلية التربية ، جامعة دمياط ، مايو 2001 م
- مؤتمر الإسلام وحوار الحضارات ، كلية الحقوق ، جامعة المنصورة ،  
فبراير 2002م
- مؤتمر أدباء الدقهلية الثالث ، قصر ثقافة المنصورة ، فبراير 2002م.
- ندوة ISI Web of knowledge ، القاهرة ، الهيئة العامة للكتاب ،  
أكتوبر 2003 م
- المؤتمر الأول لمشروع تنمية قدرات أعضاء هيئة التدريس والقيادات  
" الواقع والمستقبل " المنصورة 19 نوفمبر 2005 م .
- الندوة العالمية السادسة لدراسات تاريخ الجزيرة العربية من بداية  
القرن الخامس حتى نهاية القرن السابع الهجرى بمدينة الرياض -  
المملكة العربية السعودية فى الفترة من 19-20 نوفمبر 2006 .
- ندوة " المصريون والسلطة " المجلس الأعلى للثقافة " وتم إلقاء بحث  
بعنوان : " الثورات الشعبية فى العصر الأيوبي " مارس 2011م .
- ندوة مشكلة المياه فى العالمين العربى والإسلامى ، كلية الآداب ،  
جامعة المنيا ، مارس 2012 .



## الأنشطة التعليمية :

تدريس وإلقاء المحاضرات فى المواد التالية .

- تاريخ الدولة العربية الإسلامية
- تاريخ مصر الإسلامية
- الحضارة والآثار الإسلامية
- تاريخ الأيوبيين والمماليك
- تاريخ الخلافة العباسية .
- مكتبة تاريخية .
- تاريخ إيران من الفتح الإسلامى حتى القرن السادس الهجرى .
- تاريخ الشعوب الإسلامية .
- تاريخ العرب قبل الإسلام .

## دورات لتنمية قدرات أعضاء هيئة التدريس :

- دورة إعداد المعلم الجامعى
- دورة فى وثائق الجنيزا
- دورة كمبيوتر Winword
- دورة Excell
- دورة فى استخدام الإنترنت
- دورة تنمية مهارات رعاية الشباب .
- دورة مهارات العرض الفعال .
- دورة مهارات الاتصال الفعال
- دورة المهارات الإدارية .
- دورة أخلاقيات وآداب المهنة
- دورة مشروعات البحوث التنافسية المحلية والعلمية
- دورة تنظيم المؤتمرات العلمية .
- دورة إدارة الوقت والاجتماعات .
- دورة " المراجعون الخارجيون لمؤسسات التعليم قبل الجامعى " .
- الدورة المتقدمة للمراجعين الخارجيين للتعليم قبل الجامعى – نماذج المحاكاه .
- الدورة المكثفة للمراجعين الخارجيين لمؤسسات التعليم قبل الجامعى .

**Mansoura University**

**Faculty of Arts**

**History Department**

**Curriculum vitae**

**Professor Dr/ Shalabi Ibrahim Ibrahim Elgeidi**

**Professor of Islamic History and Islamic civilization**

**Head of History Department**

**Faculty of Arts- Mansoura University**

In the name of Allah, Most Gracious, Most Merciful

## C.V.

Name: Shalabi Ibrahim Ibrahim Elgeidi

Date of birth:25/9/1957

Marital status: Married

Place of Residency: 5 Masaken Al meenaa – Almarhalah Althaletha, Al Mansurah, Egypt

Mobile: +201005832691

Current Job: Professor of Islamic History and Islamic civilization and Head of History Department

Field of specialization: Islamic History

Work Address: Faculty of Arts- Mansoura University- Arab Republic of Egypt.

Job Tel and Fax: +20502241464

E-mail: [ashalabi123@yahoo.com](mailto:ashalabi123@yahoo.com)

### **Qualifications:**

- B.A. of Education- Mansoura University (1979) Grade: Very Good.
- B.A. of Arts- Mansoura University (1990) Grade: Very Good with honor.
- An M.A. of History- Islamic History Branch, Faculty of Arts- Mansoura University (1995) Grade: Excellent.
- PhD of History- Islamic History specialization- Faculty of Arts- Mansoura University in cooperation with University of Tübingen in Germany (Co-supervision) (1999). Grade: First Class Honors Degree.

### **Career Progression:**

- Working as a Professor in History Department (Islamic History specialization), Faculty of Arts- Mansoura University (2013).

- Working as Associate Professor in History Department (Islamic History specialization), Faculty of Arts- Mansoura University (2006).
- Working as Lecturer in History Department (Islamic History specialization), Faculty of Arts- Mansoura University (1999).
- Working as Assistant Lecturer in History Department (Islamic History specialization), Faculty of Arts- Mansoura University (1995).
- Working as a Demonstrator in History Department, Faculty of Arts- Mansoura University (1990).
- Working as a teacher in Ministry of Education (1980)

## **Researches and Studies:**

### **Firstly: Published Books:**

1. Lectures on Islamic Culture. Mansoura, Publisher: Al-Asdeqaa Publishing House, 2011.
2. Studies of Islamic History. Cairo, Publisher: Al-Aadaab library, 2011.
3. Studies of the History of the Ayyubid and the Mamluk Dynasties. Cairo, Al-Aadaab Library, 2010.
4. Dakahlia Governorate in the Islamic Era. Encyclopedia of Dakahlia History throughout Ages, Vol. 1, "The Ancient Age and the Islamic one", Publisher: Mansoura University, 2005.
5. Common people in Egypt in the Ayyubid (567- 648 A.H./ 1171- 1250 A.D.). Cairo, Publisher: General Egyptian Book Organization, Egyptian History Series, vol. 212, 2003.
6. Economic crises and epidemic diseases in Egypt in the Circassian Mamluk Era (784- 923 A.H./ 1382- 1517 A.D. Alexandria, Publisher: Monshaat Al-Maaref, 2002.

### **Secondly: Studies and Researches:**

- 1- "Ar-Ramaadah Year: Analytical Study", Faculty of Arts Magazine- Damietta University, 2013.
- 2- "The Impact of Water Crisis on Egyptian Society at the Mamluk Age", Faculty of Arts- Minia University, March 2012.

- 3- "Lease in the Prophetic Age from His Mission till His Death", Faculty of Arts Magazine- Cairo University, Oct. 2012.
- 4- "Al-Karaamiyyah in Khorasan from the 3<sup>rd</sup> to the 6<sup>th</sup> Hijri Century", Faculty of Arts Magazine- Mansoura University, 2012.
- 5- "Islam and the Environment", Environment Magazine, Faculty of Arts- Mansoura University, 2011.
- 6- "Epidemics according to the Islamic Intellect", Environment Magazine, Faculty of Arts, Mansoura University, 2010.
- 7- "Dreams and Visions in Islamic Egypt: Historical Study", The Egyptian Historian Magazine, Faculty of Arts, Cairo University, column 36, 2010.
- 8- "Rumors in Egyptian Society in the Circassian Mamluk Era", Faculty of Arts Magazine, Mansoura University, column 42, Vol. 2, 2008.
- 9- Call to Prayer and Callers in the Two Holy Mosques in the Fatimid and Ayyubid Eras", the 6<sup>th</sup> International Symposium for Arab Island History Studies from 19<sup>th</sup> to 22<sup>nd</sup> Nov. 2006 in Riyadh. This article was published in Studies of Islamic History, Cairo, Al-Aadaab Library, 2011.
- 10- "Prison and Penalties in Islamic Egypt from the Islamic Conquest till the end of the Ikhshidid Dynasty", Faculty of Arts Magazine, Alexandria University, issue no. 54, 2005.
- 11- Bequests in Islamic Egypt from the Islamic Conquest till the end of the Fatimid Dynasty", Faculty of Arts Magazine, Mansoura University, issue no. 33, Aug. 2003.
- 12- Mansoura Battle 647 A.H./ 1250 A.D."; a study published in the 3<sup>rd</sup> Conference of Dakahliyah Literary Men, 2002.
- 13- "Prevention from Epidemics in Egypt in Middle Ages: a Historic Study"; a study published in Public Culture Magazine issued from the Civilization Center for Humanity Sciences and Public Folklore, Faculty of Arts- Mansoura University, column no. 3, part 2, April, 2002.
- 14- Mohammad Abu Hamed Al-Maqdesy and his book "Offering Shari'ah pieces of advice concerning the duties of the Sultan, the rulers and all citizens", Faculty of Arts Magazine- Mansoura University, issue no. 31, Aug. 2000.
- 15- "Lectures on the cultural relationship between the Arabs and the West", a chapter in the book of Lectures on Medieval European and Islamic History in

collaboration with the Medieval Ages History Professor Dr. Abdul-Ghany Mahmoud Abdul-Aaty, Mansoura, Publisher: Al-Asdeqaa Library, 2000.

- 16- "Dakahliah and Al-Martaheyah Region and Agricultural Land Distribution under the reigns of the Ayyubid Sultan Saladin and the Mumluk Sultan An-Nasir Mohammad", Faculty of Arts Magazine- Mansoura University, Issue no. 26, vol.2, 2000.

### **Awarded Prizes:**

- 1- University Incentive Award for the study year 2005/2006.
- 2- Mansoura University award for "the Best M.A. thesis" for the Study Year 1996/1997.

### **Experience:**

- Head of History Department, Faculty of Arts- Mansoura University.
- External Evaluator in pre-university education stage.
- Financial and material resources Coordinator of Quality Assurance team in the Faculty.
- A member of Curriculum Development Committee of the Department.
- A member of History Department Council in Faculty of Arts- Mansoura University.
- A member of Faculty Council for the study years 2012/2013, 2014/2015.
- A member of University Constructions Committee.
- A member of Students Affairs Committee.
- A member of the Egyptian Society for Historical Studies.
- Preparing academic symposiums and taking part in research projects.
- Supervising scientific visits of History Department for Islamic monuments.
- Participating in the national Atlas of Egypt issued by Alexandria Bibliotheca.

### **M.A. and PhD Supervision**

### **Completed Theses**

- 1- An M.A. thesis entitled "Spying in the Ayubid and Mamluk Eras (567-923 A.H./ 1171-1923 A.D.)" by the researcher Abdullah Eid Kamal Sayyed.

- 2- An M.A. thesis entitled "Egyptian Commercial and Industrial Cities in the Ayyubid Era (567-638 A.H./ 1171-1250A.D.)" in cooperation with Professor Dr/ Mohammad Eisa Al-Hareery by the researcher/ Naglaa Mesbaah Abdul-'Aal Al-Hosseiny.
- 3- An M.A. thesis entitled "The Fatimid Role in Iraq during the Buyid Dynasty (334-447 A.H./ 935-1055 A.D.)" in cooperation with Professor Dr. Mohammad Eisa Al-Hareery by the researcher/ Hasan Othman Abdullah.
- 4- An M.A. thesis entitled "Amida City: a Study of its Cultural and Political History from Islamic Conquest to the 5<sup>th</sup> Hijri Century (18-490 A.H./ 639-1096 A.D.)" by the researcher/ Khaled Mohammad Yusuf.
- 5- An M.A. thesis entitled "The spread of Islam in Kurdish Regions in the Age of the Truly-Guided Caliphs (11-41 A.H./ 637-662)" by the researcher/ Ali Hammah Rasheed Abdul-Ghafour.

### **Current Theses:**

### **M.A. Theses:**

- 1- Tulunids under the reign of Khumarawayh (270-282 A.H./ 883-895 A.D.) by the researcher/ Aya Mohammad Al-Mohammady Abdul-Haleem.
- 2- Bequests in Egypt and the Levant in the Age of Mamluk Sultans (648-923 A.H./ 1250-1517 A.D.) by the researcher/ Raghda Mohammad Ahmad Al-Hanafy.
- 3- Myths and Superstitions in the Egyptian Society in the Mamluk Era (648-923 A.H./ 1250-1517 A.D. by the researcher/ Samah Mohammad Ibrahim Mohammad Abdul-Lateef.
- 4- English Orientalism and its Stance towards Political Life in the Age of the Truly-Guided Caliphate (11-40 A.H.) by the researcher/ Wael Abdul-Wahhab Abu Seree'.
- 5- The Commercial and Industrial Kurdish Activity in the Abbasid Era II (232-656 A.H./847-1258 A.D.) by the researcher/ Mahmoud Mohammad Abdullah Al-Moseify.
- 6- Media in the Abbasid Era (132-656 A.H.) by the researcher/ Hegazy Mohammad.

### **PhD. Dissertations**

- 1- Economic and Social Life for Balakh Region in the Seljuk Era (432-586 A.H./ 1040-1190 A.D.) by the researcher/ Ahmad Ali Abdul-Jaleel Alsweeker.

- 2- Middle Class in Khorasan in both the Gaznavid and the Seljuk Eras (366-552 A.H./ 976-1157 A.D.) by the researcher/ Rasha Hamdy Abdul-Mojeeb Yusuf.
- 3- The Newcomers (the Crusades and the Mangols) to Egypt and the Levant in both the Ayyubid and the Mamluk Eras (567-923 A.H./ 1171-1517 A.D.) by the researcher/ Abdullah Eid Kamal Sayyed.
- 4- Khorasan Markets in both the Gaznavid and the Seljuk Eras (366-522 A.H./ 976-1157 A.D.) by the researcher/ Ali Mohammad Sa'd Ahmeedah.
- 5- Collected Taxes in Egypt in the Mamluk Sultans Era (648-923 A.H./ 1250-1517 A.D.) by the researcher Naglaa Mesbaah Abdul-'Aal Al-Hoseiny.

## **Thesis Discussion**

- 1- "The Scientific Life in Sinjar in Iraq from the beginnings of the 6<sup>th</sup> Hijri century to the middle of the 7<sup>th</sup> Hijri century" by the researcher/ Badrakhan Sa'eed Rasheed.
- 2- An M.A. Thesis entitled "Economic, Social and Scientific Life in the Marwanid Emirate in the Diyar Bakr region (380-478 A.H./ 990-1085 A.D.)" by the researcher/ Deleir Mohammad Taher Eisa, Faculty of Arts- Mansoura University (2015).
- 3- An M.A. thesis entitled "Religious and Sectarian Trends of the Kurds in the Abassid Era II (232-626 A.H./ 847-1258 A.D.)" by the researcher Taha Mohammad, Faculty of Arts- Mansoura University (2014).
- 4- An M.A. thesis entitled "The Internal and External Political System in Sicily from the Islamic Conquest to the end of the Kalbids Era" by the researcher/ Mohammad Ahmad Salem Abdul-Aziz, Faculty of Arabic Language- Al-Azhar University (2014).
- 5- A PhD dissertation entitled "The impact of Taking Journey for Seeking Knowledge on the Society of Greater Maghreb from the Islamic Conquest to the End of the 3<sup>rd</sup> Hijri Century" by the researcher/ Mohammad Ali Mohammad Abdur-Rahman, Faculty of Arts- Ain Shams University (2011).
- 6- An M.A. thesis entitled "The Political Role of the Persians in Advocating the Alawites and Supporting the Abbasids (62-232 A.H./ 681-847 A.D.)" by the researcher/ Rasha Hamdy Abdul-Majeed Yusuf, Faculty of Arts- Mansoura University (2010).
- 7- An M.A. thesis entitled "Distributing the Agricultural lands in Egypt in the Mamluk Sultans Era (648-923 A.H./ 1250-1517 A.D.)" by the researcher Abeer Abu Hatab, Faculty of Arts- Mansoura University (2010).



- 8- An M.A. thesis entitled "Economic Stances in Egypt under the reign of the Tulunids (254-292 A.H./ 868-905 A.D.)" by the researcher Awadh Rezaq Ash-Shafe'y Mohammad, Faculty of Arts- Mansoura University (2008).
- 9- A PhD dissertation entitled "The Fatimid Agricultural policy in Egypt (358-567 A.H./ 969-1171 A.D.)" by the researcher/ Ahmad Hashem Mohammad Abdul-'Aal, Faculty of Arts- Mansoura University (2007).

### **Attending, Conducting Dialogues and Delivering Lectures in Conferences and Symposiums such as:**

- Water Crisis Symposium in the Arabic and Islamic Worlds, Faculty of Arts- Minia University (Mar. 2012).
- A Symposium entitled "Egyptians and Power" in the Supreme Council of Culture and delivering a lecture of a research entitled "Public Revolutions in the Ayyubid Era" (Mar. 2011).
- The 6<sup>th</sup> International Symposium of Arab Island History Studies from the beginning of the 5<sup>th</sup> Hijri century to the 7<sup>th</sup> Hijri century in Riyadh- Kingdom of Saudi Arabia (19-20 Nov. 2006)
- The 1<sup>st</sup> Conference of Faculty-Leadership Development Project (FLDP) entitled "Reality and Future", Mansoura (19 Nov. 2005).
- ISI Web of Knowledge Symposium, Cairo, General Egyptian Book Organization (Oct. 2003).
- Folklore Conference in Faculty of Arts- Mansoura University (Mar. 2002)
- The 3<sup>rd</sup> Conference of Dakahliah Literary Men, Mansoura Culture Palace (Feb. 2002).
- Islam and Civilizations Dialogues, Faculty of Law- Mansoura University (Feb. 2002).
- Damietta Celebrities Conference, Faculty of Education- Damietta University (May 2001).
- Islamic Numismatics Conference in Tübingen University in Germany (1998).
- The Scientific Conference of Faculty of Arts- Mansoura University (1995).

### **Educational Activities**

Delivering lectures on the following subjects

- Islamic Arabic State History.

- Islamic Egypt History.
- Civilization and Islamic Monuments.
- The Ayyubids and Mamluks History.
- Abbasid Caliphate History.
- Historical Library.
- Iran History from Islamic Conquest to the 6<sup>th</sup> Hijri Century.
- Islamic Peoples History.
- Pre-Islam Arab History.

### **University staff development training courses**

- Preparing University lecturer course.
- Genizah documents course.
- Computer courses (Windows- Word- Excel- Internet).
- Youth care skills development course.
- Active presentation skills course.
- Active communication skills course
- Administrative skills course.
- Profession ethics and morals course.
- Scientific and local competitive researches projects course.
- Scientific conferences organization course.
- Meetings and time management course.
- A course entitled "External Evaluators of Pre-University Education Institutions".
- Advanced course for external evaluators of pre-university education (Simulation).
- Intensive course for External evaluators of pre-university education.